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Herfra og Videres organisation
Lene Lundberg 
Forkvinde for besty‐
relsen. Christianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen.

Niels Balling 
Næstformand. 
Medlem af 
bestyrelsen med 
socialfaglig indsigt. 
Udpeget 

Laura Rosenvinge
Københavns kom‐
munes repræsen‐
tant. 
Socialdemokratiet. 

Kamilla Krøier. 
Christianit. Valgt af 
generalforsam‐
lingen. Fotografen 
bag (næsten) alle 
vores fotos.

Mette Laurberg. 
Medlem af 
bestyrelsen med 
socialfaglig indsigt.
Udpeget   

Peter Plett. 
Christianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen.

Bente Moren. Chri‐
stianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen.

Eva Brønsted.
Christianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen. 

Klaus Goldschmidt 
Henriksen. 
Medlem af 
bestyrelsen med 
socialfaglig indsigt. 
Udpeget 

Kjeld Rothenberg.  
Medlem af 
bestyrelsen med 
socialfaglig indsigt.
Udpeget

Nanna Winther
Christianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen.
Suppleant

Ann-Sophie Arner
Christianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen.
Suppleant

Jan Thomsen 
Christianit. 
Valgt af general‐
forsamlingen.

Bestyrelsen

Personale & Frivillige

Kontoret:
Lisbeth Olsen, daglig leder
Ulla Månsson
Pia Liljenbøl
Kim Birkkjær Lund
Amalie Andkjær

Projekter og aktiviteter:
Stjerneskibet & Angakok: Gerda
Ungeindsatsen/ Igen-igen: Finn Jørgensen 
og Hans Jørgen Grundtvig
Bøjlen safespace for psykisk syge: Linda 
Kiel & Helle Slowik Sas
Social-vicevært: Dan Holmberg
Konsulent på familie og 
institutionsområdet: Jane Weltz

Forside: Aktionsdag i Stjerneskibet.
Et fællesmøde om hashmarkedets misbrug 
af Stjerneskibet blev fulgt op af 2 aktions‐
dage. Ole og Di er igang med at skrabe 
sort maling af vinduerne. Hashmarkedet 
havde overmalet alle vinduer i Stjerneski‐
bets fællesarealer for at sikre, at politiet ik‐
ke kunne observere eller filme fra dem.

Frivillige:
Anita Wenkens, babygruppen
Felicya Suszkiewicz, Bøjlen-ældre
Tippu, Angakok
Kamilla Krøier, fotograf
Birgitte Wester, artwork Igen-igen

Kit Rosen
Københavns kom‐
munes repræsen‐
tant.
Suppleant
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Et år med store op og ned ture

2022 var på mange måder et fantastisk år og på andre måder et helt forfærde‐
ligt år, som det ofte er på Christiania!  

Vi var så heldige at få del i Folketingets ” Stimulipakken til forlystelsesindustri‐
en”. Et initiativ i kølvandet på coronaen. Vi kunne således give vores børnefami‐
lier en tur i Zoologisk have. Ældreklubben kunne komme på ferie til Bornholm. 
Adventureclub drengene var en tur i Lalandia. Beboerne i Stjerneskibet var i 
teatret, på Den Blå Planet og ude og bowle og i Angakok fik vi mulighed for at 
præsenterer grønlandsk kultur skabt af både brugerne selv og gæstene grøn‐
landske kunstnere. 

Efter års udfordringer med at skaffe finansiering af vores indsatser i Stjerneski‐
bet var 2022 et fantastisk år. Købenshavns kommune, der i flere år har støttet 
med 1. årige bevillinger i størrelsesordnen 60.000 kr. bevilligede os 180.000 kr. 
årligt i årene 2023-2025 og  i slutningen af året landede en donation til Angakok 
fra Trygfonden på hele 600.000, så vores sociale arbejde i Stjerneskibet er nu 
sikret til og med 2025. 

Det har også været positivt, at vi omkring Børne-unge arbejdet har fået etable‐
ret et samarbejde mellem Christianias institutioner og Christianshavns skole / 
institutioner på Christianshavn. Her kan vi vende relevante problemstillinger og 
få opbygget kendskab til hinanden  og blive klogere på hvad der rør sig i unge-
miljøet. I behandlingsarbejdet giver kendskabet til hinanden mulighed for bedre 
at kunne målrette en hjælp og støtte til de enkelte familier og børn. Især har 
Hov`s støtte/kontakt ordning til de enkelte børn været i høj kurs 

Vi har endvidere oplevet at Christiania-samfundet har trådt til og støttet vores 
kamp med at holde pusherne ude af Stjerneskibet. Det har været dejligt at se at 
andre christianitter heller ikke ville finde sig i, at nogle af vores mest udsatte 
beboere i Stjerneskibet, blev rendt over ende af en hashindustri der vandalise‐
rer bygningen, trodser alle indgåede aftaler og ydmyger og misbruger nogle af 
grønlændere. Der har været afholdt Fællesmøder og iværksat aktionsdage, der 
skulle rette op og sætte en stopper for misbruget. Det er i stor grad lykkedes. Vi 
takker Christiania.   

Forfærdeligt har det til gengæld været at se til, at Gaden i stigende grad forrå‐
es. Vi har på Christiania været vidne til endnu et kynisk mord, hvor bandeopgør 
og markedsandele var omdrejningspunktet. Heldigvis har Christiania samfundet 
sagt stop og trukket den moralske støtte til Gaden – det hjælper bare ikke rigtig 
noget. Vi kan se, at dem der står og sælger hashen bliver yngre og mere socialt 
udsatte. De bliver brugt som  ”kanonføde” i en stadig mere kynisk bandestyret 
hashindustri.

På vores indre linjer har der også været nedture. En mangeårig kollega blev syg 
og har været væk i året der gik. Det giver bekymring og ængstelse for vores go‐
de kollega, og det har udfordret økonomien og opgaveløsningen. Vi håber på en 
løsning i foråret 2023, men er også udfordret af, at en af vores medarbejdere 
går på pension forår 2023. Vi må se, hvordan det hele spænder af og hive kontor 
mottoet frem: ”Det ordner sig”. 
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Herfra og Videres Kontor
Det har været slående at flere og flere christianitter, er blevet bevidste om, at 
man kan søge boligstøtte. I takt med at udgifterne generelt og brugslejen 
(huslejen) er steget, at nye lånemuligheder til boligforbedringer er blevet en 
mulighed, er ønsket og behovet for hjælp til udgifterne også steget. En del af 
disse christianitter hjælper vi igennem ansøgningsprocessen, der kræver flere 
forskellige dokumentationer. 

Det er også blevet tydeligt, at flere i processen med at komme ud af Gaden, skal 
ha´ en håndsrækning dertil. Vores digitaliserede samfund kræver at man er med 
på og forstår en række områder for at man kan leve op til, at skulle være 
almindelig integreret borger– mit Id, skat, forskudsopgørelser, Gældsstyrelsen 
mm. Ofte har det været en verden man ikke har forholdt sig til, men skal man 
hjælpes af samfundet til en anden levevis, kræver det, at man er opdateret på en 
hel masse. Det hjælper vi selvfølgelig gerne med til at blive.

Som sædvanlig har vores kontor  karakter af en borgerservice med henvendelse 
fra alt mellem himmel og jord og problemstillinger fra vugge til grav. Det er 
berigende og ofte udviklende – og ved vi ikke noget om emnerne tilbyder vi, ”at 
gå vejen” sammen med dem der søger indsigt i dette og hint. Det er lærerigt. Og 
mange bliver glade og giver udtryk for,  at de ikke var nået til vejs ende, uden at 
få en hjælpende hånd dertil.

Vi bruger meget energi på at være tovholdere, udviklere og igangsættere og på 
at rejse penge til vores  projekter: Bøjlen, Ældreklubben, Angakok og Igen Igen 
med Adventureclub. 

Vi har indrettet vores personalemøder, således at vi har fokus på hvert enkelt 
område ca. hver 6. uge til P-møderne. Som noget nyt har vi genoptaget ”Samba-
Møderne” med Ca-teamet, således at de er kommet med i rotationen. 
Sundhedshuset deltager også, når fokus skal lægges på ”Syge og gamle”. 

Nyt er også, at har vi fået et samarbejde op at stå omkring vores Børn og Unge, 
med Chr.havns skole, fritidskluberne på Chr. Havn, Sundhedsplejerskerne og 
Christianias egne institutioner.  Vi mødes hvert kvartal og HoV har en 
tovholderfunktion. Vi har aftalt at mødes hos hinanden på skift. 

Internt har en sygemelding på over 1 år fyldt rigtig meget – for det er svært at 
få enderne til at mødes i et stramt budget. Der er udsigt til en – forhåbentlig god 
– løsning i foråret 2023, så nu må vi se. Vi har måttet ansætte en vikar, der 
desværre også havde lange sygeperioder, så vi er ramt på ressourcerne. Uden 
Ca-teamet var det ikke gået. 
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I 2022 fortsatte vi det arbejde, som vi startede i 2019, med vores Adventure 
Club , hvorigennem vi har fået godt fat i de 10-15 årige. Tilknytningen til 
Adventure Club er vokset i løbet af året. Vi har gode tillidsfulde relationer til 
børnene og et godt samarbejde med deres forældre.

Aktiviteterne i vores Adventure Club omfatter blandt andet mountainbike ture, 
ture i forskellige svømmehaller, en tur til Lalandia, og ture til stranden. Vi tager 
børnene ud at klatre enten i naturen i træer ved Adventure Camp eller 
indendørs i f.eks. Blocks and Walls. Vi har sejlet kajak med børnene, samt stået 
på paddle board i havnen.

Vi har deltaget i Christianshavns ungeforums møder i løbet af året, hvor Vilde 
Liv er tovholder. Deltagerkredsen blev i 2022 udvidet med Joannahuset. En ny 
samarbejdspartner som vi hilser velkommen.

Igen igen har deltaget i et 3 dages seminar på den opsøgende højskole, hvor 
oplæg og udvidelse af netværk for det sociale arbejde med børn var 
omdrejningspunktet.

Igen igen har ligeledes deltaget i et mentaliseringskursus ved Sputnik.

Samarbejdet med Christianshavns skole, herunder sundhedsplejersken, 
ressourceperson, kontaktperson og forældre. Samarbejdet er styrket i løbet af 
2022, og vi inddrages i højere grad i skolens arbejde med de relevante børn og 
familier. Særlig glædeligt er det, at også Christiania’s institutioner er blevet 
inddraget i samarbejdet.

Vi har fortsat en fritidsjobordning, som har til hensigt at give de unge tidlige 
erfaringer med at tjene lommepenge, møde til tiden og indgå i samarbejde. Når 
den unge opfylder kriterierne for fritidsjobindsatsen i Københavns kommune, 
benytter vi denne, ellers finansieres den unges løn af vores driftmidler. Selve 
arbejdet består i at vedligeholde Rosinhuset og haven omkring. Arbejdet udføres 
sammen med en af vores ansatte i Igen Igen. Fritidsjobordningen giver derfor 
ligeledes god mulighed for relationsdannelse, og vi oplever at det er lettere for 
den unge at tale om sine problemer i denne kontekst, netop fordi det ikke er 
formålet med mødet.

Igen Igen - Børn & unge

Uden bil ingen Adventure Club
2022 blev året hvor Københavns 
kommune gav os lov til at skifte vo‐
res 26 år gamle Ford Transit ud med 
en kun knap 10 år gammel Renault 
Trafic. En kæmpe opgradering.
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Igen Igen - Børn & unge
Christianshavns skoles udtalelse om samarbejde med HOV

”Samarbejdet med HOV og “Adventure Club”,- i særdeleshed med Hans Jørgen i 
enkeltsager - har siden foråret 2022 udviklet sig til at være et gensidigt aktiv til 
gavn for familier med børn på Christianshavns Skole. 

Det vil sige, Christiania er blevet en aktiv medspiller i højere grad end tidligere. 
Så der nu er en automatik i indkaldelse af ressourcepersoner derfra, til de 
møder på skolen, der vedrører børn og unge de har med at gøre. Det er tydeligt 
for Christianshavns Skole, at der bliver gjort et stort stykke arbejde i forhold til 
udsatte børn og unge på Christiania. 

Samarbejdet er ligeledes blevet yderligere styrket i Christianshavns Ungeforum 
(hvor “Vilde Liv” er tovholder), HOV børne- og ungemøder, og senest et 
formaliseret mødeforum mellem Christianshavns Skole (alle 
ressourcepersoner), HOV (alle ressourcepersoner), institutioner på Christiania, 
skolesocialrådgiver og daginstitutionssocialrådgiver fra Socialforvaltningen. 
Dette forum mødes hver tredje måned, med skiftende værtsskab. 

Skolens inklusionspædagog er inviteret med i “Adventure Clubs” aktiviteter på 
Christiania, og er i løbende kontakt med medarbejderne der. Dette synliggør 
samarbejdet overfor forældre og børn/unge, i forhold til fælles mål. 

Grunden er lagt til at udvikle samarbejdet endnu mere, med de gode resultater 
vi allerede har.”

Svømning, cykling, roning, klatring, padling 
eller noget helt 7'ende?
Adventure Club handler om at bruge kroppen.
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Familieområdet
2022 har været præget af adskillige vanskelige skilsmisser med børn i klemme 
og deraf vanskeligheder i institution og skole.

Dette har for flere familier krævet mange rådgivninger og for flere af familierne 
også at være bisidder i mødet med forvaltningen efter indsendte underretninger 
vedrørende børnenes manglende trivsel.

Forældre/teenager problematikker har også i 2022 været et emne for mange 
rådgivninger. Flere af teenagerne har haft store vanskeligheder; svigt, overfald, 
dødsfald, misbrug og mobning. Rådgivningen har været til de unge, men også 
med forældrene i forhold til, hvordan og hvor nødvendig deres støtte er.

Som konsulent for institutionerne var især foråret 2022 hektisk, idet vuggestuen 
var i stor krise med skiftende personale og en afskedigelsessag.
Børnehaven, Sølyst og ungdomsklubben har kun krævet begrænset konsulentbi‐
stand.

Den anonyme rådgivningsmulighed har i 2022 også været benyttet af flere 
bedsteforældre, som har henvendt sig med bekymring om deres børnebørns 
trivsel, og om hvordan de griber det an i forhold til deres søn eller datter.
Der har været flere rådgivninger, hvor begge generationer deltog og det var 
tydeligt, hvilken betydning det havde. 

Babygruppen Der er gang i babygruppen igen efter år 2021 som var præget af 
nedlukninger, og der er igen mellem 4 og 12 forældre med deres børn 
deltagende hver uge. Babygruppen faciliteres af Anita, og i starten af året Daria 
– senere Sara som sørger for de lavpraktiske opgaver omkring babygruppen. 
Anita står for aktiviteter som sang, har faciliteret den årlige babyfremvisning,og 
har tilbudt behandling med zoneterapi og massage til babyer og forældre samt 
stresshåndtering til forældrene.

I 2022 afholdt babygruppen et foredrag om fædres rolle, hvor 8 voksne deltog.
Babygruppen har ligeledes arrangeret en tur i zoologisk have med frokost og tur 
i sky tårnet, hvor 35 forældre og børn deltog, trods silende regn. Turen var 
finansieret af Socialstyrelsens tilskud til stimuli af oplevelsesindustrien.

Lea fra socialforvaltningen har været på besøg flere gange i 2022 og fortalt om, 
hvordan man kan få hjælp og støtte, også uden at blive registreret.
Vi har fortsat 2 faste sundhedsplejersker som står til rådighed for spørgsmål og 
rådgivning til forældre 1 gang om ugen, hvilket fortsat er populært.

Børneklubben som er for de større børn fra de starter i institution, afholdes 1 
gang om ugen i 2 timer. Sundhedsplejersken er til stede i det tidsrum, samt 
faste medarbejder Sara.

Børneklubben blev i 2022 brugt af gennemsnitligt 2-16 forældre og børn.

Børneklubben har i 2022 haft særligt fokus på at tiltrække og inddrage fædre i 
fællesskabet.
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Bøjlen Et sikkert rum for psykisk sårbare

Mange med psykiatriske udfordringer søger til Christiania. Sådan har det altid 
været og en del af forklaringen er formentligt, at man her er mindre 
iøjnefaldende og så den nemme adgang til selvmedicinering med hash.

Men Christiania er ikke kun et fri- eller gemmested for psykisk udfordrede. 
Udviklingen omkring hashmarkedet har øget risikoen for udnyttelse eller 
overgreb mod denne meget udsatte gruppe og selvmedicinering forstærker psy‐
koser.

Rydningen af Fredens havn har påvirket arbejdet i Bøjlen. Beboerne i Fredens 
Havn havde et godt kendskab og ikke mindst tillid til os og vores samarbejds‐
partnere Region Hovedstadens Psykiatriske Gadeplansteam og ChristianiaTea‐
met. Derfor blev nytilkomne med psykiatriske udfordringer ofte introduceret til 
vores tilbud af mennesker, som de havde tillid til. Denne introduction mangler 
nu, hvorfor vi skal finde en ny balance mellem fast tilgængelighed i Bøjlen og en 
mere opsøgende indsats.

Vi har været udfordret i forhold til at skabe det rette tilbud til en målgruppe, der 
er meget forskelligartet. Udgangspunktet for vores indsats har været at 
begrænse anvendelsen af tvang i forbindelse med indlæggelser af borgere med 
så voldsomme psykoser, at de bliver til fare for sig selv eller andre. Disse 
borgeres sygdom gør dog, at de kun i begrænset omfang kan drage nytte af 
Bøjlen som et "safespace". Borgere med mindre voldsomme psykiatriske 
udfordringer benytter sig desværre også mindre af tilbuddet end vi kunne 
ønske. 

Hvor Bøjlen indiskutabelt har gjort en forskel, er i forhold til samarbejdet og 
koordineringen blandt fagprofessionelle. Med Bøjlen er kontakten mellem de 
forskellige aktører blevet styrket, så brugerne ikke kun kan få støtte og hjælp i 
forhold til det psykiatriske, men også i forhold til bolig, forsørgelse og andre 
problematiker et og samme sted.

Bøjlen har kun været muligt fordi TrygFonden gav os en donation på 500.000 kr. 
til projektet til brug i 2020 og 2021. Covid har gjort, at den donation har strakt 
betydelig længere end oprindeligt planlagt. De sidste 100.000 kr. vil blive brugt 
i 2023. En stor tak til TrygFonden for deres fleksible tilgang til de projekter, som 
de støtter.

T.v. Bøjlens fasade. T.h. tværfagligt samarbejde. Socialrådgiver og psykiatriske sygeplejersker
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Angakok  En succes fyldte 20 år

Jubilæumsåret 2022 blev et fantastisk år for Angakok 
og Stjerneskibet.

Christiania trådte i karakter og med et fællesmøde og 
to aktionsdage i Stjerneskibet fik vi i fællesskab sat en 
stopper for hashmarkedets årelange misbrug af 
Stjerneskibet til at stashe (gemme) hash og udbedret 
mange af de skader, som misbruget havde forårsaget.

Socialstyrelsens midler til stimuli af 
oplevelsesindustrien kom også Stjerneskibets beboere 
og Angakoks brugere tilgode. Beboerne var i teatret og 
se Den Grønlandske Mand, på udflugt til Den Blå 
Planet og ude at bowle, altsammen med efterfølgende 
fællesspisninger.

I Angakok blev pengene brugt til blandt andet en 
musikaften, hvor angakokere optrådte henholdsvis som 
solist og som band og hvor også vores mangeårige 
samarbejdspartnere Aviaja Lumholt og Igor Rado 
(Inuanima) optrådte. Arrangementet var en stor succes 
og angakokernes flittige streaming fik Poulsen Band og 
ikoniske Zikaza til at henvende sig til Stjerneskibet for 
at give koncert i Angakok i forbindelse med deres 
optrædener i Tivoli. Pengene rakte også til live 
optræden af Ulf Fleicher i forbindelse med Angakoks 
20 års jubilæum d. 23 august. Ulf spillede ved 
åbningen i 2002 så det var et dejligt gensyn. Endelig 
finansierede stimuli tilskudet også to fisketure på 
Øresund.

Jubilæumsåret blev et vendepunkt efter corona årene, 
hvor vi gang på måtte skrue ned for aktiviterne og i 
perioder helt lukke. Brugerne er vendt talstærkt 
tilbage og har taget initiativ til nye aktiviteter. Et af 
dem er kreativ tirsdag, hvor man hver tirsdag mødes 
og syr, strikker, maler med meget mere og ofte også 
spiser sammen efterfølgende.

Og glæden vil ingen ende tage. For efter i årevis, at 
have søgt midler i alverdens puljer med afslag eller 
symbolske bevillinger som resultat, bevilligede 
Københavns kommune i 2022 Angakok en treårig støtte 
på 180.000 kr. i årene 2023 til 2025. Dette toppede 
TrygFonden ved årets udgang med en bevilling på 
600.000 kr. til brug i 2023 og 2024. Efter års usikkehed 
er der endelig ro om driften i de næste 2 til 3 år. Det er 
stort.

Singer-songwriter Corna-
Lise t.h. hilser på socialborg‐
mester Karina V. Madsen t.v.

Kalunnerit Rockband til lyd‐
prøve i Angakok

Ulf Fleicher t.v. spillede til 
åbningen i 02 og igen i 22

Fantastiske Aviaja Lumholt 
t.h. optrådte 3 gange i 2022. 
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Alfred Dams tale ved Angakoks 
20 års jubilæum 23 august 2022
Jeg husker ikke hvem der fandt på at 
kalde dette sted for Angagok. Men jeg 
husker jeg blev begejstret. 
Måske fordi det er et godt ord. Det 
smager godt. Og det bliver bedre jo 
mere man siger det. Måske fordi det 
ikke ligner noget andet. Måske fordi 
de mennesker, der forventedes at 
komme her umiddelbart kunne 
forventes at forstå det. Måske fordi 
man fik en titel, som ville være 
brugernes helt eget.

Nu er der gået mange år, og det kan 
være tid til at studere ordet nærmere.

Mennesket har to verdener - siger ikke 
mindst inuitsfolkets verdensbillede. 
Den ene synlig og tilgængelig for alle, 
medens den anden verden er usynlig 
og kun tilgængelig for få. De få der 
havde adgang til den usynlige verden - 
sagde man - besad et indre lys og 
kaldtes angagokken. Angagokken 
havde en vigtig opgave med skabe 
forbindelse til den usynlige verden. 
Det var den usynlige verden, der 
skabte betingelserne for den synlige 
verden.

Hvis det skete, at der opstod ubalance mellem de to verdener, så søgte man 
hjælp fra angagokken. Ubalancen kunne være sygdom, hungersnød og at 
fangstdyrene udeblev. Angagokken kunne ved sang, dans og tromme tage til den 
usynlige verden. Rette fejlen så havets dyr kom tilbage, så menneskene ikke 
sultede, så sygdom blev overstået osv.

En synlig og usynlig verden - tror vi jo ikke på i dag. Og dog! Vi kalder det nok 
noget andet: Den tilværelse vi har her og nu og så vores håb til ændring. Vi er 
imidlertid normalt mere overladt til os selv. Der er ikke altid en angagok til at 
formidle og sikre harmoni i den enkeltes to verdener. Men derfor kan vi jo godt 
forsøge at skabe harmoni i vores tilværelse i vores liv her og nu. Men angakok 
er jo også en man søger hen til. Et sted som man er fortrolig med.

Stedet her er ikke et forsøg på at ligne en angakok, men det har lånt det gode 
ord og i respekt for den inuitiske myte stræbt at skabe mulighed for harmoni for 
menneskers synlige og usynlige verdener.

Forsættes på side 12

Alfred Dam. Tidligere formand for Styringsrådet 
vedr. Christiania og sammen med Tine Bryld først 
statens og siden kommunens repræsentanter i 
HoV's bestyrelse
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Alfred Dams tale ved Angakoks 
20 års jubilæum 23 august 2022
Forsat fra side 11.

En anden måde at tale om to verdner på er: det nære og det fjerne. Det kender 
vi godt. Vi bliver faktisk underholdt med det dagligt. Dansk Folkeparti/
Socialdemokratiet gør alt for at forklare, at vi sandelig bør beskytte det nære/os 
selv og glemme alt om andre. Man siger faktisk, at skulle der opstå harmoni 
mellem det nære og fjerne, vil det være en katastrofe.

Vi siger det modsatte. Der skal være harmoni mellem det indre og det ydre. 
Netop udfordringen mellem det ydre og det indre er det menneskelige. Hvor vi 
tilstræber harmoni.

Vi kan spinde videre på denne ordleg, som hele tiden handler om vores 
menneskelighed. Og det gør vi jo hver for sig.

Lad mig slutte ordlegen meget jordnær:
Når vi ikke har en angakok til at formidle kontakten mellem det ydre og nære 
verdenen, er det godt at vi har nogle praktiske grise som HOV. Uden HOV - uden 
Ulla, Kimona, Lisbeth,Tippu, Gerda og mange mange flere. Uden det 
engagement og uden fysisk medvirken fra en række christianittere, havde vi 
ikke været her i dag. Når alt var kaos, har HOV trofast, støt og roligt sørget for 
at Angakok har overlevet. Og HOV har gennem de mange år stædigt afsøgt, 
hvad der har været af økonomiske støttemuligheder

Økonomisk har det været svært. For næsten 40 år siden havde jeg en
samtale i disse lokaler med den daværende grønlandske socialminister Arkaluk 
Lynge. Kunne han ikke finde lidt midler i Grønland? Nej, det kunne han ikke! Og 
sådan har det vist altid været. Også grønlandske politikere har tilbøjelighed til 
at blive meget principielle burokratere.

Man kan altså ikke forvente økonomisk støtte direkte til Angakok.
HOV' s 20 års engagement, kærlighed og trofasthed overfor livet i Angakok 
burde være nok garanti for Københavns Kommune til at de – på en eller anden 
måde fra de mange små kasser de administrere - kan sikre at HOV får mulighed 
for at støtte Angakok.

PS Jeg har lyst til at føje lidt personligt til. For over 50 år siden traf jeg på 
alderdomshjemmet i Angmagssalik /Tasiilak på østkysten af Grønland en 
gammel mand, som man sagde havde udøvet sine åndmaner egenskaber for få 
år tidligere. Han blev præsenteret som en af de sidste kristnede på østkysten. 
Han havde imidlertid ikke en tromme, men trommede på et låg fra en kagedåse. 
Nu var han gammel - i realiteten nok kun godt 60, men han kunne stadig danse, 
synge og tromme, som da han var Angakok. Det gjorde han med stor nerve og 
alvor - og levende deltagelse af de øvrige beboere. 

Trommedans demonstreres stadig som en del af grønlands kulturhistorie. For 
nylig gik det galt i Nuuk da præsten - i vist nok Hans Egedes kirken -havde 
inviteret til trommedans i kirken. Nu er han afskediget pga trommedansen! Så 
sig ikke at trommedans har mistet sin kraft. 
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Aktionsdag i Stjerneskibet
Vores forsøg gennem årene på at 
stoppe hashmarkedets misbrug af 
Stjerneskibet er utallige. I 2021 
reagerede nogle yngre christianitter på 
vores opslag og indkaldte til et 
fællesmøde, hvor der blev lovet bod og 
bedring, men uden mærkbare 
resultater.

Da vi i 2022 igen offentliggjorde 
billeder af konsekvenserne af 
markedets misbrug, indkaldte Clara 
Emilie igen til fællesmøde fulgt op af to 
aktionsdage. Og det gav resultater.

Skaderne blev repareret. Der blev 
bygget vægge og sat døre op og med 
Clara i front blev de repræsentanter fra 
hashmarkedet, der havde ”privatiseret” 
Stjerneskibets opgang og toilet - som 
kontor for deres forretning - 
konfronteret og gjort klart, at det ikke 
vil blive accepteret af Christiania.

Stor tak og kæmpe respekt til Clara og 
også kæmpe stor tak til den flok gode 
christianitter, der knoklede løs på at 
udbedre skaderne. Det har virkeligt 
gjort forskel.

Politiet bruger sometider Stjerneskibet til over‐
raskelses opdukning i Pusherstreet, da Stjer‐
neskibet har ind- og udgange i begge ender og 
den ene fører direkte ud i midten af Pusherstre‐
et. Det forsøgetes afværget af pushere ved at 
blokere beboernes opgang

Under og bag trappe‐
trin, bag vægpaneler og 
loftsplader og under 
gulvbræder. Fantasien 
sætter ingen grænser 
for, hvor hashmarkedet 
mente sig berettiget til 
gemme hash i Stjer‐
neskibet. Og politiet tog 
heller ikke særlige hen‐
syn til beboerne, når 
hashen skulle findes.
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Aktionsdag i Stjerneskibet
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Ældre samt syge og plejekrævende

Der er forsat mange ældre og syge blandt christianitterne.Med alderen kommer 
der også flere sygdomme. Parkinson, demens og kræftsygdomme fylder meget.

I samarbejde med Sundhedshuset og hjemmeplejen når vi langt de fleste, men 
det er ikke alle, der ønsker hjælp, hvilket kan være svært at acceptere, hvis be‐
hovet er åbenlyst. Vi prøver, med respekt for den syges ønske, at støtte nærtstå‐
ende - naboer, gamle venner eller familie - i at holde kontakten og dermed sikre 
at afvisningen af hjælp ikke bliver til vanrøgt eller død i ensomhed.

Herfra og Videre har i flere år indgået i arbejdet med at få etableret ældreboli‐
ger på Christiania. Med tillægsaftalen indgået i 2022 mellem stat, kommune og 
Christiania om bygning af almeneboliger er behovet for ældreboliger blevet ak‐
tualiseret. Vi kan se, hvor ensomme christianitter ofte bliver, hvis deres helbred 
tvinger dem til at flytte ud af Christiania. Men også i eget hjem på Christiania 
kan ensomheden true, når man ikke længere er i stand til at deltage i hverdags‐
livet. Vi arbejder derfor for, at kommende ældreboliger på Christiania skal pla‐
ceres, så de ældre ikke bliver gemt af vejen, men så de naturligt kan følge med 
livet i fristaden.

Ældreklubben kom stærkt tilbage i 2022 efterhånden som Covid og angsten for 
Covid medførte ebbede ud. Stimulipakken til oplevelsesindustrien fra Socialsty‐
relsen gav et boost til klubben. Teater- og biograftture, restaurantbesøg samt en 
miniferie på Bornholm blev det muligt for os at sponsorere, hvilket var en 
øjenåbner for os i Herfra og Videre. Det er utroligt så meget livskvalitet de til‐
bud gav til vores ældre. Vi vil derfor arbejde på at skaffe midler fremadrettet til 
sådanne tilbud.

Det sidste halve år af 2022 er der kommet flere til i madgruppen, hvor vi mødes 
1 gang om måneden og spiser sammen i Bøjlen. Ved udgangen af 2022 er der 19 
ældre som deltager i madgruppen. Gruppen fungerer rigtig godt og deltagerne 
er på skift med til at tilberede middagen, som består af gammeldags danske 
retter, som de ældre godt kan lide.

Ovenfor: Ældreklubben har til huse i Bøjlen. 
Nina har lavet skiltet i keramik.
Til højre: Ældrekluben på Bornholm.
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Herfra og Videre i tal

Herfra og Videres drift finansieres af Københavns kommune med en årlig drifts-
bevilling. Sociale aktiviteter og projekter finansieres dels af driftsbevillingen og  
dels af projektmidler, som vi opnår ved særskilte ansøgninger.

Driftsbevilling i 2022  2.579.581 kr.
Bevillinger til aktiviter    715.643 kr.
Indtægter i alt 3.295.224 kr.

Udgiftssiden er ligeledes todelt.

Driftsbevilling:

Udgifter Lønninger -1.089.400
Kurser og supervision      -35.709
Lokaleomkostninger      -93.178
Transport *    -233.229
Administrationsomkostninger    -211.607
Aktiviteter & projekter    -918.133
Udgifter i alt  -2.581.256
Resultat, merforbrug        -1.675

* Transport indeholder 100 % afskrivning af ny minibus til 200.000 kr.

Hvad koster Herfra og Videre? Og hvad bruges pengene til?
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Herfra og Videre i tal
Sociale aktiviteter og projekter

Udgifter til aktiviteter og projekter konteres til hver enkelt aktivitet. Udgifterne 
kan være løn, husleje, særskilt revision og omkostninger til aktiviteter i aktivite‐
ten, hvilket kan være alt fra kaffe og te eller busbilleter til indkøb af havkajak‐
ker.

Midler til aktiviteter og projekter

Andel af driftsbevilling    918.133 kr.
Bevillinger til aktiviteter    715.643 kr.
Aktiviteter & projekter i alt 1.633.775 kr.

Bevillinger til aktiviteter specificeret:

Igen-igen Kbh's kommune   209.893 kr.
Angakok §18                          60.000 kr.
Bøjlen-Psyk §18                      50.000 kr.
Bøjlen-Psyk TrygFonden       275.000 kr.
Covid - Socialstyrelsen         120.750 kr.
Stimuli til oplevelsesindustrien

Udgifter fordelt på aktivitet/projekt:

Igen-igen    -358.994
Angakok    -430.491
Bøjlen – psyk    -579.683
Bøjlen – ældre        -6.693
Ældre-boligstøtte      -63.840
Familierådgivning      -62.415
øvrige        -7.441
Covid oplevelser    -124.219
Udgifter i alt -1.633.776
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Netværk & samarbejdspartnere

Christiania teamet
Christianiateamet er socialforvaltningens repræsentanter på Christiania.
Christianiateamet består af tre medarbejdere, som holder til i vores lokaler, men
også er opsøgende på hele Christiania og har fast træffetid i Angakok. De udre‐
der borgerens livssituation, afholder vejledningssamtaler, udfører relationsar‐
bejde og varetager myndighedssagsbehandling.

Teamet er alsidigt, og supplerer HoV med deres viden og adgang til offentlige
systemer og laver fremskudt sagsbehandling for christianitter og brugere af
Christiania. Kombinationen af tæt samarbejde og klar arbejdsdeling har gennem 
ca. 15 år vist sig at være til fordel for såvel borgere, forvaltning og HoVs almene
sociale arbejde.

Målgruppen for teamets arbejde er socialt udsatte borgere med bolig eller op‐
hold på Christiania, f.eks. psykisk syge og/eller hjemløse og/eller misbrugere, 
der er socialt utilpassede, borgere der har meldt sig ud af samfundet eller er 
forsvundet.

Psykiatrisk Gadeplans Team
Teamet hører under Psykiatrisk Center Amager. Indsatsen er henvendt til hjem‐
løse med enten kendt psykisk lidelse eller mistanke om psykisk lidelse. Tilbud‐
det retter sig mod alle hjemløse, også udokumenterede immigranter; dem med 
misbrug og funktionelt hjemløse. Siden 2018 har vi i fællesskab med Gadeplans 
teamet drevet Bøjlen som et safespace for psykisk syge med økonomisk støtte 
fra TRYG-Fonden.

Vilde Liv
Vilde liv er Københavns kommune socialforvaltningstilbud til unge mellem 1 2 
og 18 (21 ) år, der færdes på og omkring Christiania. Igen Igen, som er HoV´s
kriminalpræventive ungeprojekt, har også i 2021 arbejdet sammen med Vilde liv. 
I de foregående år har vi arbejdet sammen om Ungedagen, ligesom et
samarbejdsprojekt omkring en anti coke kampagne er under opsejling. 

Christianshavns Ungeforum
Netværk af af institutioner på Christianshavn der beskæftiger sig med unge.

Christianshavns skole
Kvartalsvise møder mellem skole, Christianias institutioner, sunhedsplejerske, 
socialforvaltningen m. fl. samt deltager i møder mellem skole, unge og forældre, 
når disse måtte ønske det.

Sociolancen
Sociolancen er en vigtig samarbejdspartner. Både vi og vores brugere er meget
glade for Sociolancen. Afgørende er det, at de på Sociolancen har tid til at tale
med borgeren og ikke bare accepterer en umiddelbar afvisning af hjælp.

Borgercenter Hjemmepleje
Borgercenter Hjemmepleje varetager hjemmplejen for borgere under 65 år samt
over 65 år med misbrug. Samarbejdet er godt med såvel visitationen, hvor vi har
en fast kontaktperson og med hjemmehjælperne.
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Netværk & samarbejdspartnere

Sundhedshuset
Christianias sundhedshus er vores søsterorganisation. Herfra og Videre og
Sundhedshuset har fælles bestyrelse, og Herfra og Videre forestår
administrationen for Sundhedshuset. Vi samarbejder omkring de udsatte
borgere, der har behov for såvel en sundhedsmæssig- og en social indsats.

Sundhedsteamet
Sundhedsteamet består af to læger og fire sygeplejersker, der opsøger hjemløse
og tilbyder deres hjælp. Hov kontakter dem, når der er borgere/hjemløse, der
har brug for sygeplejerske og/eller læge. Endvidere samarbejder vi omkring
borgere, der f.eks. har brug for medicinering ifm. afrusning.

Borgercenter Børn og Unge
Hvor der er behov for myndighedstiltag, kan vi hjælpe forældre med kontakt og
støtte i forløbet, ligesom vi hjælper borgercenter Børn og Unge med kontakt til
forældrene og med vurderingen af akutniveau.

Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen
 I 2022 blev samarbejdet udvidet. Et mange årigt ønske fra vores side om BIF's 
tilstedeværelse i lokalområdet er blevet opfyldt. Hver første mandag i måneden 
har BIF nu træffe tid i vores kontor, hvor borgere kan uden forudgående aftale 
kan møde op. Samarbejdet med Bif omhandler i øvrigt væsentligst pratikaftaler, 
arbejdsprøvninger og fritidsjob. 

Sundhedsplejerskerne
Samarbejdet med sundhedsplejerskerne er godt. De deltager bl.a. i vores
babygruppe og i børneklubben (se side 8). Vi har formaliserede møder med 
sundhedsplejersker og vi holder hinanden godt orienterede.

Politiet
Vi har et samarbejde ved tvangsindlæggelser og andre situationer der kræver 
politiets tilstedeværelse. Politiet kontakter os ved forsvundne personer og ved
forkyndelser, hvor vi forsøger at skabe den fornødne kontakt. I 2022 har vi, som 
opfølgning på mødet vi bad om i 2021, fået etableret faste samarbejdsmøder 
med politiet.

Øvrige samarbejdspartnere
Herfra og Videre samarbejder med en lang række institutioner, forvaltninger og 
myndigheder, her iblandt:

Sundheds- og Omsorgsforvaltningen: Hjemmepleje til borgere over 65.

Christiania Byggekontor: Eksempelvis boligændringer for borgere med
begrænset førlighed eller ressourcer i øvrigt.

Christianias Økonomikontor: Samarbejder ift. dokumentation for udgifter og 
evt. gæld ift. borgere med brug for hjælp ifm. husleje og lignende.

Christianias Sekretariat: Påbudssager og rigtig registrering i BBR
Borgercenter Handicap: Hjælpemidler og anden hjælp og støtte.
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Udbetaling Danmark: Boligstøttesager, pension, barsel, kontanthjælp, 
varmehjælp, begravelseshjælp og alt det andet der administreres
af Udbetaling Danmark.

Distriktspsykiatrien og det opsøgende psykoseteam: Vi kontakter dem, når 
en borger har brug for hjælp.

Enheden For Kriminalpræventive Indsatser: Samarbejde om at hjælpe 
borgere ud af kriminalitet.

Netværk & samarbejdspartnere


